






crearea unei comunităţi de agricultori 
autosustenabilă din punct de vedere 
genetic, la adăpost de seminţele cu 
copyright, compusă din oameni care îşi 
asumă rolul de gardieni ai patrimoniului 
genetic vegetal”, spune Monica Stroe, 
doctorandă în antropologie care studiază 
tendinţele alimentare.

Apoi, din ce în ce mai vizibile la noi, 
spune doctoranda, sunt noi comunităţi 
alimentare ale consumatorilor, unele 
dintre ele – conviviumurile Slow 
Food, de exemplu – având o formă 
asociativă formală. „Aparute ca asocieri 
de gurmanzi („foodies”) uniţi de o 
cunoaştere alimentară sofisticată, aceste 
grupuri pot sa dezvolte – şi în unele 
cazuri acest lucru se intâmplă deja – un 
anumit tip de responsabilitate socială 
de care pot beneficia producătorii, 
deoarece hedonismul alimentar poate 
deschide drumul către aprecierea hranei 
ca patrimoniu şi a producătorilor săi ca 
artizani”.

De aici trecem la forme de asociere 
transversală între producători şi 
consumatori, o iniţiativă în acest sens 
fiind aşa-numita agricultură susţinută 
de comunitate (CSA – community 
supported agriculture). Avantajul 
ei e că „presupune un grad înalt de 
solidaritate din partea consumatorilor”, 
spune Monica Stroe, „permite contactul 
direct şi luarea în comun a deciziilor”. 
Consumatorii îşi asumă un fel de joc 
la bursă: investesc o sumă de bani 
la începutul sezonului agricol, sumă 
pe care fermierii o folosesc pentru a 
demara sezonul: cumpără seminţe şi 
fac muncile agricole de primăvară. Pe 
măsură ce diversele culturi ajung la 
maturitate, consumatorii primesc un coş 
cu legumele şi fructele de sezon. 

„Compar investiţia cu un joc la bursă 
pentru că consumatorul se angajează 
astfel să suporte şi riscul căderii 
acţiunilor sale, ceea ce în cazul nostru 
înseamnă eşecul unei anumite culturi 
din motive meteorologice, să zicem: 
grindină, prea multă ploaie, prea multă 
secetă”, spune Monica Stroe. „Într-o 
relaţie convenţională dintre agricultori 
şi consumatorul urban, acesta din 
urmă plăteşte doar reuşitele agricole, 
şi anume ceea ce ajunge deja pe 
taraba din piaţă, eşecurile si pierderile 
fermierului rămânând invizibile”. 

D O S A R

Solidaritatea în sistemul CSA vine din 
faptul că producătorul şi consumatorul 
împart aceste costuri, ceea ce pentru 
producători reprezintă un fel de poliţă 
de asigurare, care să-i încurajeze să nu 
părăsească agricultura în favoarea altor 
ocupaţii mai puţin supuse hazardului. 

În plus, acest sistem, pus în practică 
de ceva vreme de Asociaţia Pentru 
Susţinerea Agriculturii Țărănesti din 
Timişoara şi, recent, de Biblioteca 
Alternativă din Bucureşti, nu este doar 
responsabil din punct de vedere social, ci 
sănătos şi sustenabil din punct de vedere 
ecologic. Consumatorul este îndemnat 
la un comportament responsabil faţă 
de mediu: mănâncă legume şi fructe de 
sezon care nu au călătorit mai mult de 
câteva zeci de kilometri de la răsad până 
în farfuria sa şi poate conveni împreună 
cu producătorul local ca respectivele 
culturi să fie organice. 

Tiberiu Cazacioc spune că succesul 
unei forme asociative depinde de o 
mare încredere între oameni. Aceasta 
nu există însă în momentul de faţă, 
deşi oamenii sunt liberi să se ascocieze 
prin lege. Asta se trage din experienţa 
traumatizantă a cooperativelor agricole 
de producţie (C.A.P.) din perioada 
comunistă, care le-a dat producătorilor 
doar iluzia că-şi administrează 
pământurile în comun, controlul fiind în 
mâna guvernului. Mulţi dintre cei care 
se asociază o fac de regulă pe partea de 

promovare sau distribuţie; pe partea 
de producţie fiecare trebuie să fie pe 
cont propriu. În plus, a fost şubrezită 
şi încrederea dintre producători şi 
consumatorii urbani.

„La o întâlnire europeană între mai 
mulţi fermieri şi oameni interesaţi 
de agricultura sustenabilă în care s-a 
discutat şi de asociere, un slovac îi 
descuraja pe cei prezenţi spunând că 
nu este posibil să organizezi coşuri de 
legume în Europa de Est, pentru că 
oamenii sunt reticenţi la plata în avans”, 
spune Monica Stroe. „Pentru anumite 
categorii de consumatori, încrederea 
poate fi activată de o figură arsă de 
soare şi de nişte mâini bătătorite ale 
unui agricultor din Voluntari, pentru alţii 
e mai credibilă o etichetă de certificare 
fair-trade şi organic de pe un produs 
brazilian. Eu aş adăuga la problema 
încrederii şi straturile de suspiciune date 
de discreditarea producătorului român 
în ochii orăşeanului: nu îl mai găsim sau 
avem impresia că nu îl mai găsim în pieţe 
şi de multe ori rezultatele muncii lui nu 
au o valoare adăugată faţă de oferta 
supermarketurilor”.

Rămâne de văzut cum va fi restabilită 
această încredere: de sus în jos, 
prin reorientarea statului spre mica 
producţie agricolă, sau de jos în sus, 
prin aprinderea solidarităţii şi a spiritului 
civic.

- 7 -



PăTRUNjEL șI ASFALT
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Agricultura urbană e un trend în 
plin avans în societăţile vestice, care 
sunt mai preocupate de ecologie şi 
sustenabilitate. În România, direcţia e 
tocmai invers. 

Ultima dată când am făcut cumpărături 
la supermarket, unul aflat fix în buricul 
Bucureştiului, am cumpărat un kilogram 
de roşii insipide aduse din Spania, o 
ţelină de Olanda cât căpăţâna unui 
preşcolar, cartofi belgieni şi ardei graşi 
frumos coloraţi de pe plaiuri anatolice. 
În mod normal, n-aş fi făcut asta, pentru 
că legumele trase-n ţiplă mă panichează, 
dar era prea târziu să mai prind vreun 
producător autohton la o tejghea cinstită 
la Piaţa Matache. Judecând după cât 
de aglomerate sunt supermarketurile 
bucureştene, eu nu sunt un caz singular. 
Ciorba pe care am încropit-o a avut gust 
de ceai medicinal expirat, iar legumele 
combinate într-o salată îmi aminteau de 
o bucată proaspăt umezită de carton. 
Deloc gustos, în plus, şi scump şi cât se 
poate de nesustenabil. Asta dacă sunt 
puse în balanţă pierderile producătorilor 
locali, costurile de transport şi emisiile 
de noxe cauzate de transportul câtorva 
tone de roşii din Peninsula Iberică până 
în Bucureşti. 

În unele oraşe vestice, câţiva oameni 
cu inventivitate au găsit o soluţie 
ingenioasă la această problemă, 
specifică societăţilor industriale, a 
hranei importate de peste mări şi ţări 
care presupune, printre altele consum 
serios de energie pentru transport. 
Ideea se numeşte urban farming, sau, 
pe româneşte, agricultură urbană. 
Oraşele sunt pline de spaţii nefolosite 
sau ignorate ce pot fi exploatate 
pentru producţia de hrană. Volkmar 
Kreuter, profesor la Fraunhofer 
Institute for Environmental, Safety and 
Energy Technology din oraşul german 
Oberhausen este unul dintre cei mai 
fervenţi avocaţi ai agriculturii urbane 
din Europa. „Poţi să realizezi o formă 

de producţie sub un acoperiş. Unele 
instalaţii industriale care generează 
căldură ar putea fi folosite drept sere 
pe timp de iarnă”, exemplifică Kreuter, 
citat de Deutsche Welle. Alte exemple 
includ acoperişurile clădirilor sau pereţii 
zgârie-norilor, iar metoda de cultivare 
preferată, de pildă în China şi SUA, e 
hidroponia, ce presupune înlocuirea 
solului cu fibre sintetice şi reciclarea în 
circuit vertical a apelor şi a nutrienţilor. 

Fenomenul agro-urban a fost semnalat, 
recent, şi în România. Nu e vorba de 
tehnici complicate precum hidroponia 
sau reciclarea apelor menajere, ci 
de agricultură cu sapa-n spate şi 
stropitoarea în mână, doar că la oraş. 
Un reportaj difuzat în 2010 de Pro 
TV îi înfăţişează pe locatarii unui bloc 
dintr-o zonă neprecizată a Capitalei 
care au şi întreţin grădini între blocuri. 
Bucureştenii cu pricina cultivă ridichi, 
ceapă, castraveţi, roşii, morcovi, ba 
mai cresc şi câte o găină pentru supă. 
Din recolta intravilană, pun deoparte 
murături, gemuri sau zarzavaturi 
conservate pentru supă. Reportajul 
televizat înscrie această formă de 
agricultură urbană în logica strategiilor 
de economisire anti-criză. În fapt, 
povestea grădinilor urbane din Capitală 
nu s-a născut odată cu recesiunea, ci are 
o istorie de decenii. Ba mai mult, în loc 
să înflorească, e în plin regres. 

***

De-a lungul căii ferate ce limitează la 
nord cartierul bucureştean Pajura, se pot 

observa trei loturi de grădini în imediata 
vecinătate a unor ansambluri de blocuri 
de zece sau patru etaje. Grădinile sunt 
încropite pe ceea ce s-ar numi spaţiu 
public, iar grădinarii locuiesc în blocurile 
învecinate. Grădinile din Pajura au făcut, 
în toamna lui 2009, obiectul unui studiu 
realizat de studenţii de la masterul de 
antropologie al SNSPA, ca parte a unei 
campanii conectate cu Planul Integrat 
de Dezvoltare Urbană (PIDU) Bucureştii 
Noi - Pajura - Chitila - Dămăroaia. 
Mihaela Țânţaş, una dintre studentele 
participante la cercetare, a revenit 
pe teren şi în 2010 şi a folosit datele 
adunate într-un articol publicat în revista 
academică Societatea Reală. 

Cartierul Pajura, aflat în nordul 
Bucureştiului, e unul dintre celebrele 
cartiere-dormitor fabricate din aproape 
nimic în anii ‘60, pe vârful urbanizării 
heirupiste ce viza dublarea volumului 
de construcţii în Bucureşti catalizată 
de directivele Congresului al III-lea al 
Partidului Muncitoresc Român. Spre 
deosebire de alte cartiere construite în 
aceeaşi logică, precum Titanul, Pajura 
a scăpat de densificare, aşa că între 
blocuri au rămas spaţii verzi. Istoria 
acestor grădini intravilane nu are 
de-a face nici cu criza actuală, nici cu 
ecologismul sau cu sustenabilitatea, ci 
cu politica socio-economică a regimului 
Ceauşescu. 

La începutul anilor ‘80, la vreme de 
penurie alimentară severă în România, 
Ceauşescu emitea un decret prin 
care impunea transformarea spaţiilor 
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urbane nefolosite în terenuri agricole. 
Terenurile aparţineau fie ADP-ului sau 
era pus la dispoziţie de Sfatul Popular 
şi se împărţeau pe loturi între membrii 
asociaţiilor de locatari, scrie Mihaela 
Țânţaş, citând-o pe administratoarea 
unui bloc din zonă, şi proprietară a uneia 
din primele grădini din Pajura. 

O mare parte a grădinilor dintre blocurile 
din Pajura au fost desfiinţate pe fondul 
retrocedării, astfel încât, până recent, 
doar trei loturi şi-au păstrat utilizarea 
primită în anii ‘80. Deşi terenurile pe 
care se află grădinile au un statut juridic 
incert pentru că nu există drepturi 
de proprietate sau de uz asupra lor, 
aceste moduri de folosire a spaţiului, 
ce presupune îngrădirea şi ridicarea 
de construcţii anexe, sunt tolerate de 
autorităţile locale, notează Țânţaş.

Majoritatea posesorilor de grădini 
neautorizate sunt pensionari şi se ocupă 
de grădinărit de la începutul primăverii 
până ce dă îngheţul. Oamenii cultivă 
tot soiul de legume şi verdeţuri, de la 
fasole ce creşte în sus, agăţată de pari, 
la roşii, dovlecei sau pătrunjel. Cam ce 
are nevoie omul gospodar în casă. „Am 
făcut 80 de litri de vin... am avut căpşuni, 
caise, piersici, am făcut gem...numai aici 
am 6 vişini...5-6 găleţi de vişine am avut 
şi-o vişinată bună”, spune unul dintre 
grădinarii urbani din Pajura. Oamenii 
recunosc însă că nu au cine ştie ce câştig 
de pe urma grădinilor şi spun că fac 
grădinărit mai degrabă din pasiune decât 
din interes. Pasiunea se întreţine însă cu 
efort. De pildă, pentru că alimentarea 
cu apă a fost suspendată, grădinarii 
intravilani au rezolvat problema săpând 
puţuri sau amenajând sisteme de 
colectare a apei de ploaie. 

Poate chiar mai important decât 
producţia în sine, grădinile oferă 
locatarilor din blocurile comuniste gri, 
restrictive, spaţii şi prilej de socializare. 
„Aproape toate grădinile au şi un spaţiu 
amenajat pentru petrecerea timpului 
liber şi socializare, corturi cu bănci şi 
mese sau cel puţin bănci pentru odihnă”, 
observă Mihaela Țânţaş. În spaţiile 
astfel configurate, locatarii stau la bere 
şi despică firul politicii în patru, stau 
la soare sau fac grătare. „Să ieşim din 
casă, asta contează foarte mult... Dacă 
vii de la servici, ce faci? Stai în balcon şi 
te uiţi”, spune o locatară. Nu e astfel de 

mirare că, potrivit Planului Integrat de 
Dezvoltare Urbană, cartierul Pajura are o 
identitate puternică pe harta mentală a 
locuitorilor. 

***

Din 2009 până în prezent, unul dintre 
loturile de teren utilizate drept grădini 
a devenit parcare. În ciuda crizei 
economice, presiunile imobiliare pentru 
dezvoltarea zonei rămân puternice. În 
acest context, e foarte probabil că, în 
ciuda dorinţelor grădinarilor de Pajura 
care ar vrea să cumpere terenurile pe 
care le folosesc de ani buni, intrând 
astfel în legalitate, şi restul grădinilor 
să piară. Alte spaţii folosite astfel, în 
cartierul Rahova de pildă, riscă aceeaşi 
soartă. 

Povestea grădinilor din Pajura arată că 
agricultura urbană n-a fost inventată 
nici de ecologişti, nici de criză. Cu toate 
acestea prezintă elemente de dezvoltare 
sustenabilă. Asigură unei populaţii 
sărace accesul la hrană cultivată local, 
şi impulsionează coeziunea comunitară. 
Mai mult, arată că, pentru a desfăşura 
astfel de activităţi la oraş nu e nevoie 
nici de inovaţie tehnologică şi nici de 
exemple vestice. Până la a ajunge să 
fie forţaţi de împrejurări să transforme 
pereţii clădirilor din Pipera în răsadniţe, 
autorităţile ar putea să se gândească mai 
bine la spaţiile nefolosite care aşteaptă 
să devină platouri de asfalt. Hrana 

Beneficii agro-urbane

Englezul Jac Smit, designer urban 
de meserie şi considerat părintele 
agriculturii urbane, nota într-un 
articol publicat în co-autorat cu 
cercetătorul Joe Nasr („Urban 
agriculture for sustainable cities: 
using wastes and idle land and water 
bodies as resources” în Environment 
and Urbanization, 1992) o serie 
de beneficii ale acestui tip de 
agricultură:
• apele reziduale şi deşeurile 

organice solide pot fi folosite 
pentru irigare, respectiv 
îngrăşământ;

• dă o utilizare spaţiilor urbane care 
nu pot fi dezvoltate altfel;

• folosirea apelor reziduale la irigat 
determină creşterea cantităţii de 
apă potabilă şi de consum casnic;

• ajută la economisirea energiei ;
• reduce costurile cu transportul 

hranei, depozitare şi pierderi, 
astfel încât preţul mâncării scade;

• reduce poluarea în oraşe.

produsă organic, local, fără costuri de 
transport exprimate în bani şi poluare 
poate coexista cu „civilizaţia” urbană.

D O S A R
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A N U L  S O L I D A R I Tăţ I I

Solidaritate, 
haine grele
autor: Ionuţ Codreanu

România se ofilește și se pregătește să 
moară. Această constatare nu are nicio 
legătură cu îmbătrânirea accelerată a 
populaţiei, ci cu neputinţa unui sistem 
de a se autosusţine și de a concilia toate 
straturile sociale.

Primul şoc cultural pe care l-am trăit 
într-un stat vestic a fost legat de bătrâni. 
Erau mulţi, erau peste tot şi erau demni. 
Nu rătăceau pe străzi, nu stăteau la cozi 
de alimente şi nu erau îmbrăcaţi în negru 
şi gri. Păreau scoşi din reviste glossy. Din 
papucii mei de balcanic euro-atlantic 
am tradus situaţia ca fiind o consecinţă 
a nivelului de trai ridicat din statele 
respective. 

Problema seniorilor din România 
cunoaşte, până acum, două abordări 
consacrate. Prima este legată de 
universul statistic, greu de tradus 
şi vizualitat. Cea de-a doua rezidă 
din temperamentul nostru naţional, 
mereu emoţional şi dispus să compună 
balade triste. Mentalul colectiv este, 
cel mai adesea, bombardat cu poveşti 
lacrimogene despre bătrânei singuri şi 
înfometaţi. Totuşi, aceste manifestări 
liric-emoţionale nu rezolvă problema de 
fond şi nu sunt durabile. Ajută punctual 
şi vremelnic, dar nu produc schimbare în 
sistem. 

Dar cine este sistemul? Este fondul 
naţional de pensii, este sistemul sanitar 
sau este clasa politică? Bunul simţ ne 
spune că sistemul este alcătuit din toate 
cele de mai sus. Realitatea factuală ne 
arată, din păcate, un sistem fracţionat 
şi enclavizat, complet lipsit de punţi 
de comunicare. Fondul naţional de 
pensii este rupt de sistemul sanitar şi 
de politicieni. Sistemul sanitar numără 
paturi la mia de locuitori, iar politicienii 
se duc la televizor şi lăcrimează pentru 
bătrânii naţiunii. 

În ultimii 20 de ani, România a 
suferit numeroase mutaţii sociale şi 
demografice. Anii ’90 au început, deloc 

promiţător, cu migraţia creierelor spre 
zările nord-americane, iar anii 2000 
au deschis larg porţile muncitorilor 
calificaţi peste tot în lume. Singura 
constantă au fost bătrânii. Ei au rămas 
să îmbătrânească în continuare. Pentru 
ei nu au existat programe de mobilitate, 
de recalificare sau de reinserţie socio-
profesională. Sistemul nu doar a 
pensionat oameni, ci i-a exclus din viaţa 
publică. 

Fresca socială este completată de câteva 
cifre imunde. Suntem a 56-a naţiune din 
lume, ca număr de locuitori. Aproximativ 
15% (circa 3,2 milioane) din populaţia 
României este trecută de 65 de ani. 
Speranţa de viaţă a românilor este de 
74 de ani. Contrar aşteptărilor unui 
naiv, aceste cifre au fost preluate de 
pe site-ul oficial al Central Intelligence 
Agency (CIA), nu de pe site-ul Institutului 
Naţional de Statistică, al Ministerului 
Muncii sau al Ministerului Sănătăţii. Nu 
negăm existenţa lor, dar, cu siguranţă 
sunt bine dosite. Încă o confirmare că 

sistemul românesc este anchilozat, 
netransparent şi ineficient.
În acest carusel al absurdului, românilor 
de vârsta a treia nu le rămâne decât 
nostalgia. Trăiesc din reprezentări ale 
trecutului comunist şi nu au capacitatea 
să se proiecteze în noua Românie. 
În România post-comunistă, unde 
vârsta medie este de 40 de ani şi unde 
„serviciul” a fost înlocuit cu „job”. Chiar 
dacă nu credem în impactul acestui An al 
Îmbătrânirii active și al Solidarităţii între 
Generaţii, putem măcar să-i ascultăm, 
din când în când, fără să-i judecăm 
şi fără să le promitem nimic. Astăzi 
este povestea doamnelor Veronica şi 
Alexandrina, dar şi a domnilor Emanoil, 
Constantin şi Ilie. Mâine, probabil, va fi 
povestea noastră.
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România profundă 
îmbătrâneşte
autor: Maria Popa 

Solidaritatea între generaţii nu 
depășește pragul casei sau al scării de 
bloc. Bătrânii se simt daţi la o parte şi 
cred că societatea le întoarce spatele, 
privindu-i ca pe o povară sau ca pe 
niște asistaţi social – noua marotă 
a politicienilor care şi-au găsit ţapii 
ispășitori. Cam asta au spus vârstnicii 
intervievaţi despre cum se raportează la 
„Anul european al îmbătrânirii active și 
al solidarităţii între generaţii (2012)”, ce 
înţeleg prin dezvoltare durabilă și cum 
văd anul 2020.

De la copilul cu potcoave la călcâie, la 
bătrânul sceptic și pesimist

Emanoil Pătraşcu (72 de ani) îşi petrece 
după-amiaza de duminică la patinoarul 
Moghioroş, din Drumul Taberei – 
Bucureşti, cu Răducu, nepotul mai 
mare, care este în clasa I. Bătrânul 
consideră că aşa ajută în continuare 
familia, îngrijind de nepoţi când părinţii 
lor sunt la lucru. „Stau la fiica mea de 
când a murit soţia, pentru că trebuie să 
fiu în permanenţă lângă nepoţi. L-am 
crescut pe Răducu de la 2 ani. Acum e 
clasa I. Îl duc dimineaţa la şcoală, îl iau 
de la şcoală, îl duc la cursurile de limba 
engleză, la cursul de baschet”, spune 
Emanoil Pătraşcu. Când era de vârsta lui 
Răducu, avea prima pagină din abecedar 
cu Regele Mihai şi pe a doua pagină o 
aveam pe „regina-mamă”, Elena. Copil 
fiind, a prins şi colectivizarea, a văzut la 
ţară cum erau arestaţi chiaburii. „Le-
am văzut pe toate”, spune bătrânul. 
A crescut între Sibiu şi Agnita, într-o 
zonă de deal. Era acolo un râu, în Valea 
Hârtibaciului, şi, în fiecare iarnă, râul 
îngheţa bocnă, spre bucuria copiilor 
care purtau, pe post de patine, bocanci 
cu potcoave la călcâie. Acum, cât timp 
Răducu patinează, bunicul îl urmăreşte 
cu privirea şi îşi rememorează viaţa, 
de la elanul copilăriei cu potcoave la 
călcâie până la scepticismul bătrâneţii pe 
care nu o recunoaşte în oglindă. „Când 
mă gândesc la vârsta mea zic că nu e 
vorba despre mine, este vorba despre 
altcineva. Mama, care la 88 de ani a 

plecat, îmi zicea: <<Mă, când mă uit în 
oglindă, mă întreb cine e baba asta care 
mă priveşte>>. Aşa gândesc şi eu acum”, 
spune omul.
Din 45 de ani de muncă, 37 a lucrat la 
recepţia materialelor necesare Poştei 
şi Telecomunicaţiilor. „Era mai bine în 
câmpul muncii. Sunt o persoană activă, 
îmi plăcea ceea ce făceam. Eram foarte 
ocupat opt ore la serviciu şi în zilele de 
duminică mergeam la munci patriotice, 
iarna – la zăpadă, primăvara – la văruit 
pomii pe străzi, la curăţenie, la câmp, la 
ferme, la cules, la Sala Polivalentă când 
s-a construit”, îşi aminteşte bătrânul. 
După ce s-a pensionat, Emanoil Pătraşcu 
s-a refugiat în „universul familiei”. Cu 
prietenii mai vorbeşte doar la telefon. 
E dezamăgit de turnura pe care a 
luat-o societatea şi de faptul că bătrânii 
sunt consideraţi ţapii ispăşitori. „Mari 
aşteptări nu am, pentru că de la vârful 
ţării s-a aplicat principiul <<Divide et 
impera>> şi-au început a se învrăjbi 
bătrânii cu tinerii, sub pretextul că tinerii 
nu mai pot să susţină pensiile bătrânilor. 
Eu nu gândesc aşa, după 45 de ani de 
muncă”.
Emanoil Pătraşcu spune că n-a 
consumat niciodată mai mult decât 
era necesar şi că îl deranjează cel 
mai tare lăcomia conducătorilor. „Din 
’90 încoace, aleşii noştri au fost puşi 
toţi pe jaf, pe prăduirea proprietăţii 
statului, indiferent de provenienţa lor. 
E rapacitate în a acumula. Nu am nicio 
speranţă în mai bine. Dacă noi aveam în 
’64 conducerea de astăzi, România nu 
mai exista pe hartă. Și eu tare mă tem 
că următorii votaţi nu vor veni de dragul 
dumneavoastră şi al meu, ci vin tot de 

dragul ciolanului”, spune el, pesimist. 
Emanoil Pătraşcu întrevede cu luciditate 
nişte soluţii durabile, dar se teme că abia 
generaţia nepotului le va aplica. „În ţara 
noastră, prin dezvoltare durabilă înţeleg 
că ar trebui un învăţământ foarte bine 
pus la punct, începând de la grădiniţă, 
chiar. Și în facultăţi e nevoie de pregătire 
pe domeniile de care ţara are nevoie 
– turismul, agricultura. Iar sistemul de 
irigaţii ar trebui adus măcar la nivelul 
la care a fost până în ’90. E păcat de 
Dumnezeu – avem un teren mănos, care 
stă nelucrat. În condiţiile astea de veri 
toride şi fără precipitaţii, noi ar trebui 
să avem un sistem de irigaţii bine pus la 
punct. Și, pe baza dezvoltării agriculturii, 
am putea să dezvoltăm şi o industrie 
alimentară puternică şi, de asemenea, o 
industrie textilă măcar la nivelul pe care 
l-am avut. Dacă vă uitaţi aici, unde a fost 
Tricodava (n.a: fostă fabrică de textile) 
este teren viran, vor să construiască 
blocuri de lux, dar nu mai producem 
nimic.”

„Amorţeala dureroasă” de la Geriatrie

La Spitalul de Geriatrie, Veronica P. (77 
de ani) şi Alexandrina M. (76 de ani) se 
tratează pentru două săptămâni (atât 
ţine o internare) de anemie, dureri de 
picioare şi de „o amorţeală dureroasă”. 
Secţiile de Geriatrie adăpostesc zeci 
de bătrâni care încearcă, vremelnic, să 
scape măcar de singurătate, dacă nu şi 
de boli. 
„Cât poţi să te ajuţi şi te mai ţin 
picioarele, nu simţi că e grea 
singurătatea. Dar când cazi la pat, atunci 
n-are cine să-ţi dea o cană de apă”, - 11 -
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spune Veronica P. Când era tânără, avea 
o meserie care a dispărut între timp din 
nomenclator: era taxatoare pe autobuze, 
le „tăia” bilete celor care urcau. Apoi 
au apărut tonetele stradale de bilete. 
După revoluţie a ieşit la pensie, la fel 
ca şi colega ei de rezervă, şi de-atunci 
e mai mult „singură-singură, doar cu 
Dumnezeu şi cu Maica Domnului”. 
Merge zilnic la mănăstirea de lângă casă, 
ascultă slujba şi invocă o singură soluţie, 
în orice privinţă: „Credinţa. Numai 
credinţa i-ar convinge pe oameni să nu 
îşi mai facă rău unii altora”. Deseori, ca şi 
acum, se cufundă în gânduri cu o carte 
de rugăciuni în mâini.
Alexandrina M. a proiectat „toate 
sistemele de irigaţii de terenuri agricole 
care s-au făcut în ţară pe vremea lui 
Ceauşescu şi s-au desfiinţat pe vremea 
capitaliştilor”. „Toate canalele alea 
care erau pavate cu plăci de beton şi 
staţiile de pompare care funcţionau s-au 
devastat şi s-au furat şi aşa am ajuns 
să nu mai avem cu ce iriga. Au vrut să 
le refacă şi de 20 de ani nu au reuşit”, 
spune femeia. După ce s-a pensionat, 
a avut grijă de copilul unei prietene, iar 
acum îşi creşte strănepoata în vârstă de 
trei ani. 

„Ca să fie mai bine în ţara asta, le-aş 
spune conducătorilor să nu se mai 
poarte aşa urât, să nu mai fure aşa 
mult şi să respecte bătrânii. Societatea 
ar trebui să aibă grijă de bătrâni. Sunt 
oameni care au pensie socială 350 de 
lei. Cu banii ăştia nu poţi să te descurci. 
Eu am o pensie bună, dar dânsa, spre 
exemplu (indică spre colega sa de 
rezervă), care are 600 de lei, cum să 
se descurce, când 200 de lei e numai 
căldura? Societatea nu ar trebui să ne 
dea în cap acuma că suntem bătrâni şi 
nu mai are nevoie de noi. Nu suntem 
asistaţi sociali după 40 de ani de muncă”, 
spune răspicat Alexandrina M. Bătrâna 
crede că accentul ar trebui să cadă 
pe dezvoltarea hidrocentralelor, „ca 
să avem curent, să nu se mai vândă 
la şmecheri”, şi pe refacerea fermelor 
agricole şi de zootehnie. „Să se dezvolte, 
nu să importăm totul din străinătate 
şi să consumăm mâncăruri pline de 
E-uri şi fără gust!”, continuă ea. Este 
neîncrezătoare cu privire la concretizarea 
acestor proiecte şi spune că nu are 
încredere în politicieni, fiindcă „femeile 
din politică îşi arată toaletele şi toţi 
politicienii îşi fac vile peste vile şi case 
peste case”. 

Încrâncenarea i se mai şterge de pe 
chip când îşi aminteşte de tinereţe: „Pe 
vremea noastră, mergeam la bal. Mă 
duceam cu taică-miu la Căminul Cultural, 
fetele primeau felicitări şi, când se 
numărau, cea care avea cele mai multe 
ieşea regina balului”. Alexandrina M. 
crede că tinerii şi-au pierdut respectul 
pentru bătrâni, „din cauza a ceea ce se 
arată la televizor: numai femei cu fundul 
gol”. „Tinerii vor doar distracţii, discoteci, 
muzică. Dacă le atragi atenţia, îţi spun că 
ai idei învechite”, spune bătrâna.

Economistul de la Externe, devenit 
administrator de bloc

Constantin Cojocaru (74 de ani), fost 
consultant pe probleme economice la 
Ministerul de Externe, spune că există o 
„ruptură” între generaţii. „Solidaritate 
este în familie şi între vecini. Acum, voi, 
tinerii, sunteţi câte un grupuleţ, câte un 
grupuleţ. Noi aveam grupuri foarte mari 
de tineri”. 

De vreo zece ani, de când s-a pensionat, 
domnul Cojocaru e administrator. 
„Absolut toţi au rostul lor în societate. 
Eu, de exemplu, sunt preşedinte de 
asociaţie. Am făcut termoizolarea 
blocului şi acum vreau să pun panouri 
solare, să folosim surse de energie 
alternativă ca să nu mai plătim gaze 
vara”, spune cu mândrie în glas. 
„România poate să trăiască extraordinar 
de bine din două lucruri: agricultură 
şi turism, dar nu o face pentru că 
există această goană din partea unora 
să acumuleze cât mai mulţi bani în 
detrimentul calităţii. De ce fug unii de 
noi şi nu vor să vină la noi? Pentru că 
serviciile sunt proaste sau căutăm să-i 
păcălim. Eu am înfiinţat, în tinereţea 
mea, Biroul de Turism pentru Tineret 
din Capitală. Mergeau tinerii duminica 
dimineaţă la Predeal cu 5 lei dus şi 
întors, cu trenurile zăpezii. Într-o 
anumită direcţie, orice sistem te şi ajută, 

te şi ţine pe loc”, adaugă bătrânul. Fostul 
consultant pe probleme economice 
e de părere că „o să fie mai bine” în 
2020, datorită aderării la comunitatea 
economică europeană. 

Florarul de pe Calea Victoriei

Pe Calea Victoriei, moş Ilie Anghel (85 
de ani) vinde flori din grădina lui din 
Mogoşoaia. Are un pomelnic de locuri pe 
unde a lucrat la viaţa lui: ba la Fabrica de 
Bere, ba la Fabrica de Zahăr, ba la ţară. 
N-a mers la şcoli înalte, nu ştie cum stă 
treaba cu dezvoltarea durabilă şi crede 
că suntem deja în anul 2020, nu în 2012. 
Degeaba i se repetă că suntem în 2012. 
El le ştie pe ale lui: suntem în 2020, 
florile sunt trei lei, dacă iei două buchete 
le dă cu cinci lei, are pensie patru 
milioane, pe copii şi pe nepoţi îi ajută 
tot el, nu viceversa. Și, dacă nu eşti pe 
fază, te ţine de vorbă până te convinge 
să-i cumperi toate florile. „Ca să meargă 
mai bine ţara, ar trebui să fie mai mici 
preţurile, să nu se mai scumpească în 
fiecare lună”, spune bătrânul mai mult 
pentru sine, căci el e deja în 2020 şi viaţa 
e la fel ca-n 2012, când spera la preţuri 
mai mici.

- 12 -
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Elevii din Ferentari 
spun „prezent”
autor: Ionuţ Dulămiţă

Pentru unii copii, cu precădere cei din 
categoriile sociale defavorizate, școala 
poate fi mai degrabă ciumă decât 
mumă. Proiectul „Școala Diversităţii”, 
desfășurat de Asociaţia Sfântul Stelian 
își propune să-i ajute pe copiii din 
Ferentari să îndrăgească mai mult 
școala. 

În şcoala generală, aveam un coleg, 
Radu. Încă din clasa întâi, era abonat 
la ultima bancă, aia a codaşilor. Deşi 
era o şcoală din provincie, cu copii de 
muncitori, era mai zdrenţăros decât 
restul. Cu şcoala se descurca slab, părea 
că nimic nu se lipeşte de el. Învăţătoarea 
nu-l înghiţea deloc. Obişnuia să-i rupă 
paginile de câte ori făcea vreo boacănă 
sau să-l trimită la colţ când nu ştia 
lecţia. Nici acasă nu se ocupa nimeni 
de el. Tatăl lui obişnuia să bea zdravăn, 
iar maică-sa lucra în schimburi în două 
locuri. Radu era liderul de necontestat 
al loviturilor la palmă încasate de la 
doamna învăţătoare. N-a trecut mult 
până ce Radu a început să chiulească. 
Deşi avea 9 ani, fugea în spatele şcolii, 
să tragă o ţigară sau chiar un păhărel de 
lichior. 

În a doua zi dintr-a cincea, directoarea 
l-a mutat pe Radu într-o altă clasă, 
una cu caracter special. Acolo fuseseră 
deportaţi şi alţi elevi recrutaţi din băncile 
din spate. Un fel de ghetou gimnazial în 
care fuseseră decantaţi corijenţii, elevii 
romi şi copiii neastâmpăraţi. Clasa de 
„codaşi” avea să-şi confirme renumele. 
Radu şi colegii lui au devenit bătăuşi; 
nu trecea anul fără ca măcar unul sau 
doi din clasă să fie scoşi în careu şi 
beşteliţi public. La sfârşitul clasei a opta, 
doar unul dintre ei a ajuns la un liceu 
acătării. Radu nici nu şi-a dat examenul 
de capacitate. Din clasa din care fusese 
Radu exilat, am ajuns la facultate 
aproape toţi. Nu poţi să nu te întrebi 
dacă nu cumva ar fi avut şi el o şansă în 
plus dacă n-ar fi fost ghetoizat. 

***
 

Situaţii ca ale lui Radu, ajuns între timp 
zilier în Spania, nu sunt excepţionale 
în sistemul românesc de învăţământ 
primar. Tipul de discriminare şi izolare 
care i-au retezat lui aripile nu s-a 
evaporat. Foarte probabil, discriminarea 
s-a redus sau a căpătat alte forme de 
la mijlocul anilor 90 până acum, dar 
intrarea în UE n-a transformat şcolile 
româneşti în paradisuri incluzive ale 
egalităţii de şanse. Un studiu realizat 
în 2008 de Societatea de Analize 
Feministe şi de Institutul Naţional 
de Cercetare Știinţifică în Domeniul 
Muncii şi Protecţiei Sociale, relevă că 
elevii săraci şi romii sunt frecvent ţinta 
discriminării la şcoală atât din partea 
colegilor cât şi a unor profesori. Cum 
sărăcia şi apartenenţa la etnia romă au 
obiceiul statistic de-a umbla în tandem, 
în şcolile unde numărul elevilor romi e 
substanţial, şansele elevilor de-a ieşi din 
mocirlă sunt reduse simţitor. 

Școlile din cartierul Ferentari, considerat 
cel mai rău-famat din Capitală, sunt o 
ilustrare a acestei combinaţii nefaste. 
O analiză publicată în 2008 de agenţia 
de ştiri NewsIn subliniază prăpastia 
dintre şcolile de elită din Centru şi cele 
mărginaşe. Dacă elevii de la George 
Coşbuc, unul din cele mai căutate 
licee din Capitală, învaţă la standarde 
internaţionale, cei de la Școala Numărul 
136 din Ferentari „locuiesc în ghetourile 
din Aleea Livezilor, nu au condiţii pentru 
a-şi face temele şi, practic, sunt obligaţi 
să întâlnească zilnic persoane din 
lumea interlopă, cum ar fi consumatorii 
de droguri şi prostituatele”. Sărăcia, 
lipsa condiţiilor, problemele familiale, 
discriminarea şi sistemul educaţional 

strict şi nemotivant sunt ingredientele 
care alimentează abandonul şcolar 
timpuriu în rândul elevilor din zonă. 

Există însă şi locuri în Ferentari unde 
şcoala se face altfel. Pe strada Năsăud, 
unde cartierul Rahova se îngână cu 
Ferentariul, se iveşte o casă colorată. 
Faţada ei pictată, de pe care priveşte 
sever prin vizeta coifului un cavaler 
templier sprijinit în sabie, contrastează 
puternic cu gri-ul mohorât al cartierului. 
Înăuntru funcţionează cantina socială 
şi programul educaţional al Asociaţiei 
Sfântul Stelian din Bucureşti care 
desfăşoară printre altele şi un proiect 
educaţional ce-i vizează pe copiii 
defavorizaţi din cartierul cel mai amărât 
al Sectorului 5. „Școala Diversităţii”, 
proiect finanţat prin Fondul Social 
European, derulat de organizaţie 
împreună cu patru şcoli din Ferentari, 
- Școala Numărul 2, Școala Numărul 
130, Numărul 132 şi 136, - urmăreşte să 
îmbunătăţească situaţia şcolară a 100 de 
elevi defavorizaţi. În acest sens, angajaţii 
Asociaţiei urmăresc, printre altele, 
să crească atractivitatea educaţiei, să 
îmbunătăţească monitorizarea şcolară 
a elevilor beneficiari şi să promoveze 
educaţia incluzivă. Pe scurt, să crească 
şansele copiilor de a continua educaţia. 
Cam ce i-a lipsit lui Radu. 

***

E marţi dimineaţă, iar la centrul 
educaţional e vremea atelierului de 
pictură. O mână de copii din familii 
defavorizate, pe care mentalul colectiv 
i-ar vedea mai degrabă cerşind în 
tramvai, pictează icoane pe sticlă şi-şi fac - 13 -
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temele în timp ce mănâncă cereale cu 
lapte din boluri aşezate pe masa doldora 
de creioane colorate, acuarele şi carioci. 
Într-un alt colţ, câţiva copii mai mici 
învaţă să citească sub îndrumarea unei 
doamne amabile cu aer de dăscăliţă, 
apoi cântă cu destulă tragere de inimă 
cântecelul cu săniuţa care fuge şi nimeni 
n-o ajunge. Atmosfera aduce cu un fel de 
şcoală de vară sau de tabără. 

„Copiii vin înainte de şcoală sau după 
şcoală şi petrec timpul liber aici”, 
spune Adrian Pal, absolvent de Arte şi 
instructor de pictură şi desen la Sfântul 
Stelian. Alături de alţi instructori, Pal dă 
o mână de ajutor copiilor defavorizaţi 
care au probleme cu şcoala. În timp ce 
discutăm, copiii se însufleţesc şi încep 
să facă zarvă. Doi dintre ei se hârjonesc 
şi se împing în joacă. Nu-i muştruluieşte 
nimeni, o doamnă doar le cere pe un 
ton blând să se astâmpere. Copiii se 
conformează. Odată răcorit, unul dintre 
ei, Robert, vine la instructorul de desen, 
îl împunge cu degetul în umăr şi-l strigă 
pe numele mic: „Adi, am terminat icoana 
aia, dă şi mie alta”. Adrian Pal îl întreabă 
râzând dacă şi-a terminat tema la limba 
română, constată că nu, şi îl îndeamnă 
s-o facă. „Îi las mai liberi, să-şi dezvolte 
imaginaţia”, spune pictorul. Calmul 
instructorilor, apropierea dintre ei şi 
copii, activităţile relaxate dau impresia 
unei şcoli „altfel”. 

Atelierul de pictură e doar una dintre 
activităţile prin care Asociaţia caută să 
facă şcoala un loc mai bun pentru elevii 
celor patru şcoli. Copiii se distrează şi cu 
ateliere de teatru, de informatică, cursuri 
de limba engleză, lucru manual. În 
viziunea Cristinei Iureşi, coordonatoarea 
proiectului, educaţia nonformală de 
acest tip serveşte drept stimulent 
pentru îmbunătăţirea capacităţilor 
şcolare. Un fel de morcov cand sistemul 
educaţional se îndeletniceşte mai mult 
cu folositul băţului. „Prin aceste ateliere 
noi condiţionăm practic copiii să ajungă 
în şcoală şi îi motivăm să-şi crească un 
pic notele”, spune Iureşi. „Este o formă 
contractuală cu copiii. Vii la ateliere, dar 
tu trebuie să-ţi creşti semestrul ăsta cu 
un punct sau două media la matematică, 
de exemplu”. 

Ce e cel puţin la fel de important, din 
perspectiva ONG-iştilor de la Sfântul 
Stelian, ca îmbunătăţirea rezultatelor 

şcolare e să le fie asigurată copiilor 
posibilitatea de a se îndepărta de tot 
soiul de vicii. „Ideea e să-şi petreacă mai 
puţin timp pe stradă, nesupravegheaţi, 
şi mai mult într-un mediu educaţional”, 
completează Pal. „Să-i iei de lângă ţigară, 
din stradă, poate chiar şi de lângă familii 
care câteodată pot fi nocive”. 

*** 

O analiză a sistemului autohton de 
învăţământ gimnazial ar putea scoate 
la iveală o mulţime de neajunsuri. De 
la dezinteresul profesorilor care nu 
sunt motivaţi să-şi facă meseria, la 
metodele pedagogice prăfuite, la lipsa 
de conştientizare a discriminării, la 
supuşenia faţă de structurile ierarhice 
şi până la neadaptarea materiei şi a 
interacţiunii la clasă la particularităţile 
şi nevoile fiecărui elev în parte. Copiii 
care au pe cineva care să se ocupe 
de educaţia lor în afara şcolii sau cei 
care nu au dificultăţi mari în a înţelege 
lecţia, aceste probleme pot fi minore. 
Pentru elevii care nu fac parte din aceste 
categorii, efectele acestor tare sunt mult 
mai pronunţate. „În general, copiii ăştia 
se concentrează foarte greu”, spune 
Adrian Pal, referindu-se la elevii de care 
se ocupă la atelierul de pictură. 

Ideea care stă în spatele proiectului 
„Școala Diversităţii” caută să atingă 
ambele dimensiuni, luptând atât cu 
discriminarea cât şi cu neatractivitatea 
şcolii pentru elevi. „Am vrut să aducem 
împreună copii de diferite etnii în 
sensul toleranţei şi acceptării şi, pe de 
altă parte, să stimulăm copiii să vină 
la şcoală”, explică Gabriela Dimofte, 
asistent de proiect. 

Utilă pentru stimularea curiozităţii şi a 
interesului e combinarea metodelor de 
educaţie alternativă cu cea formală, ca 
în cazul atelierului ţinut de Adrian Pal. 
Mai mult, adaptarea profesorului sau 
instructorului la nevoile fiecărui copil 
creşte probabilitatea ca elevul în cauză 
să nu se simtă fără sprijin. „E o manieră 
de a-i lua gradual, nu de a le insera 
calupuri de informaţie pe care nu le pot 
gestiona”, spune Cristina Iureşi. 

Cele două instructoare de la Sfântul 
Stelian sunt mândre de un experiment 
pe care l-au făcut la Școala 132. I-au 

adunat într-o singură clasă pe cei mai 
slabi copii de clasa a cincea. Până aici, 
povestea e asemănătoare cu cea a lui 
Radu, descrisă la început. Similitudinile 
se opresc aici. Atitudinea celor două era 
relaxată. Gabriela povesteşte că se aşeza 
chiar cu fundul pe catedră. Elevii puteau 
să le spună instructoarelor pe numele 
mic. În această atmosferă, elevii făceau 
recuperarea materiei la limba română 
şi la matematică, discipline la care erau 
în urmă. Ca să le capteze interesul şi 
să îi motiveze, oengistele îi provocau 
la concursuri. Cine ştia să răspundă 
la cele mai multe întrebări, primea o 
ciocolăţică. „În puţin timp, au început să 
se bată să ridice mâna”, rememorează 
Gabriela Dimofte. Potrivit ei, în câteva 
luni, unii dintre copii au făcut progrese 
semnificative care i-au uimit pe 
profesorii lor de la clasă. 

 ***

Proiectul „Școala Diversităţii” mai are 
doar opt luni de desfăşurare din cei 
doi ani. Rezultate însă a adus. Potrivit 
Asociaţiei Sfântul Stelian, analiza 
statistică a notelor şi a absenţelor 
de la şcoală a copiilor beneficiari în 
proiect arată că sunt pe plus. „Eu zic 
că acest sistem funcţionează”, crede 
Cristina Iureşi. „Ar trebui să fie integrată 
modalitatea asta de lucru la nivel de 
şcoală, nu să vină ONG-urile să facă 
ateliere”. 

Rezultatele, deşi mici şi observabile 
în timp, există iar copiii-beneficiari nu 
sunt lăsaţi de izbelişte, la mâna sorţii. 
Cu siguranţă, aceşti copii din Ferentari 
au mai multe şanse decât a avut Radu, 
colegul meu. 
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ONG+CSR=LOVE
autor: Loredana Diaconescu

Responsabilitatea socială corporatistă 
(CSR) este, în definiţiile din cărţile de 
specialitate, o acţiune voluntară a unei 
corporaţii pentru a ajuta comunitatea 
în care își desfășoară activitatea. 
Particula „corporatistă” i-a făcut pe 
unii să considere că acest concept 
e destinat doar corporaţiilor, dar 
responsabilitatea socială ar trebui să 
fie pe umerii oricărui jucător dintr-o 
societate. Asta au gândit și cei de la 
Reper 21, când au conectat ONG-urile 
din România în reţeaua Societal. Setul 
de indicatori creat pentru a măsura 
impactul responsabilităţii sociale în 
proiecte, este un instrument de lucru 
pentru ca ONG-urile să își desfășoare 
activitatea altfel, adică printr-un 
management responsabil. 

Cristina Bobârnac este o tânără care 
face parte din nucleul organizaţiei non-
guvernamentale, Reper 21, specializată 
în responsabilitate socială. Ea ne-a 
vorbit despre CSR, organizaţii non-
guvernamentale şi proiectul Societal. 

La ce ajută grila voastră de indicatori?

Grila de indicatori de responsabilitate 
socială are două funcţii. În primul 
rând, ajută la planificarea proiectului, 
la modul cum îl gândim, să îl luăm 
din faşă. Iar în al doilea rând, ajută la 
evaluarea lui, pe tot ciclul proiectului, 
să vezi unde te afli. De exemplu, din 
perspectivă socială - cum lucrezi cu 
echipa, ce perspective de dezvoltare 
oferi oamenilor, dacă te ocupi de 
sănătatea lor. Aspectele de mediu, 
principiul RRR (redu, reutilizează, 
reciclează), să poluăm mai puţin, să 
stimulăm economia verde, pe cea 
socială. Noi, ca şi ONG, devenim o forţă. 
De exemplu, pentru acest proiect, noi 
realizăm foarte multe achiziţii şi putem 
să alegem să facem materialele noastre 
pe hârtie ecologică şi să încurajăm o 
tipografie care imprimă cu cerneluri 
biodegradabile sau nu.
 Urmează să organizăm patru seminarii 
tematice, pentru a învăţa organizaţiile 
să folosească indicatorii. Fie că eşti 
ONG cultural, de mediu, social sau 

de educaţie non-formală, vrem să 
te urmărim în tot acest demers, să 
începem cu nişte proiecte pilot. În vara 
aceasta vom selecta 16 proiecte pilot, 
cărora le aplicăm aceşti indicatori, 
le oferim consiliere, pe o perioadă 
de şapte-opt luni şi să devină bune 
practici în societatea civilă. Am ales 
patru teme mari: despre management 
responsabil de eveniment vorbim  
la Sighetul Marmaţiei (am invitat 
ca experţi reprezentanţi ai marilor 
festivaluri: Street Delivery, Transilvania 
Fest, Ideo Ideis, etc.), despre producţie 
şi consum la Piatra Neamţ (vor fi multe 
exemple de intreprinderi sociale, unităţi 
protejate), despre educaţie non-formală 
pentru dezvoltarea durabilă la Galaţi şi 
despre dezvoltare comunitară la Târgu 
Jiu. 

Cum aţi ales ONG-urile care vin la 
ateliere?

Prin reţeaua Societal, care şi-a creat 
deja un nucleu cu care lucrează. Dar nu 
există niciun profil al organizaţiilor. Asta 
e partea frumoasă, că responsabilitatea 
socială nu ţine cont de profil. Sunt 
organizaţii dornice să aplice indicatorii 
noştri şi considerăm că e o investiţie 
în ei, pe termen lung. Finalitatea 

seminariilor este să dezvoltăm reţeaua 
de promotori ai responsabilităţii 
sociale, promotorii fiind reprezentanţii 
ONG-urilor. Reţeaua de promotori este 
principalul obiectiv al Societalului şi 
oferă sustenabilitate proiectului. Ne-
am dori ca aceşti promotori să aplice 
indicatorii în continuare, în organizaţiile 
lor, în proiectele lor, şi nu numai, ci şi în 
sfera lor de influenţă. 
Fiecare ONG, indiferent de domeniul 
său de activitate, are un aport la 
responsabilitatea socială, foarte 
specific. Dacă am un ONG social, clar 
am un model bun de incluziune socială. 
Dacă sunt ONG de mediu, am un model 
bun de a recicla. Dacă am pune la un loc 
toate aceste modele, clar am crea un 
model ideal de responsabilitate socială. 

Pe site-ul proiectului menţionaţi un set 
de întâlniri cu ONG-uri din ţară. Cum 
s-au desfășurat aceste întâlniri?

Ne-au depăşit aşteptările. Oamenii 
au fost foarte receptivi şi reacţia lor 
este că indicatorii le oferă structură. 
Ei poate s-au gândit la a recicla, la a 
promova drepturile omului, dar nu au 
făcut ceva în acest sens. Oamenii au 
conştientizat impactul lor asupra altor 
sfere, decât cele la care se gândeau 

I N T E R V I U
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iniţial, când priveau proiectul din 
perspectiva formularului de aplicare. 
Acum au nevoie de soluţii concrete 
- cum măsoară impactul asupra 
mediului. Dacă te duci cu un festival în 
Turda, de exemplu, ai impact şi asupra 
comunităţii locale şi important este ca 
noi să conştientizăm şi să controlăm 
impactul nostru. 

Care sunt problemele și limitările 
organizaţiilor în integrarea dezvoltării 
durabile și responsabilităţii sociale în 
proiectele lor?

Pe de-o parte lipsa de cunoaştere - sunt 
o serie de măsuri pe care organizaţiile 
nu le cunosc. Parteneriatul ONG-firmă, 
nu înseamnă o fereastră de publicitate, 
ci înseamnă să oferi din expertiza ta, din 
domeniul tău de activitate şi să fie un 
fel de schimb de servicii, o colaborare 
cu adevărat echitabilă şi reciprocă. Și 
poate cunosc anumite principii, dar nu 
le raportează la ei. Le lipsesc resursele, 
le lipsesc oamenii, o echipă care să se 
implice continuu, le lipsesc finanţările, 
suportul statului. 

Cum o să măsuraţi indicatorii? 

Nu vrem ca acest instrument să fie 
unul constrângător, ci un suport pentru 
ONG-uri. Grila de indicatori nu trebuie 
să dea note, am vrea să fie un stimulent 
şi, mai mult, să fie un îndrumător 
pentru organizaţii. Dacă îi foloseşti ca 
un instrument de evaluare a propriului 
proiect, e nevoie să măsori aceşti 
indicatori. Noi o să încercăm să venim 
în ghid cu instrumente de măsurare. 
Cel mai important este ca această 
grilă să fie o bază pentru raportare. De 
exemplu, raportul anual să îl structureze 
după indicatori. Nu ţinem să evaluăm 
noi organizaţiile şi să le monitorizăm 
noi, trebuie să fie o autoevaluare.

Care speraţi că va fi impactul 
proiectului? 

Sperăm ca ONG-urile să realizeze 
proiecte mai responsabile din toate 
perspectivele posibile. Le oferim un 
instrument de management şi sperăm 
să „viruseze” întreaga societate civilă. 
Noi am vrea ca mediul ONG să devină 
un model pentru mediul de afaceri. Noi 
suntem cei mai responsabili, dacă e 
să ne comparăm cu mediul de afaceri. 
Responsabilitatea socială a luat naştere 
pornind de la presiunea ONG-urilor 

asupra corporaţiilor. Acum ONG-urile 
ar putea reprezenta un bun exemplu 
pentru corporaţii. 

Ne-am propus să creăm o reţea 
naţională de promotori de 
responsabilitate socială, o bază de 
80 de promotori, să ajungem să ne 
întâlnim cu 500 de ONG-uri şi fie prin 
ghidul nostru, fie prin seminariile 
noastre, fie prin universitatea de 
vară pe care o planificăm în august, 
să îi influenţăm într-un mod pozitiv. 
Organizaţiile care deţin informaţia 
asta vor avea un impact şi o influenţă 
în rândul partenerilor şi ar putea fi 
portavocea noastră în faţa corporaţiilor. 
Acum lucrăm la un soft de planificare 
şi evaluare a ONG-urilor pentru site, 
care să funcţioneze după un principiu 
simplu: încarci proiectul într-o formă 
schematică şi pe baza indicatorilor îţi 
evaluezi proiectul. Dacă doreşti, îţi 
publici raportul, dacă nu, îl păstrezi 
pentru tine.

Cum vedeţi parteneriatul privat-
organizaţii non-guvernamentale?

Credem în viabilitatea parteneriatului 
acesta. Nu blamăm mediul corporatist, 
nu credem că este o lume posibilă fără 
ei, dar poate fi una uşor îmbunătăţită. 
Modul cum a fost promovat conceptul 
de CSR în România, deformat, limitat, 
reduce totul la filantropie, mecenat, 
când CSR-ul înseamnă mult mai 
mult. Noi credem într-un parteneriat 
responsabil prin care ONG-urile ar 
putea să fie furnizori de expertiză 
pe problematici specifice. Cred că 
e greu să găseşti firme care să ştie 
mai bine decât un ONG ce înseamnă 
incluziune socială, protecţia mediului, 
implicare în comunitate, combaterea 
corupţiei. E păcat că ONG-urile nu 
sunt privite ca nişte profesionişti, 
surse de cunoaştere. Noi sperăm ca în 
viitor asta să devenim. Să nu existe un 
singur tip de parteneriat, cum există 
acum-sponsorizarea. Nu e problemă că 
există astfel de parteneriate, e păcat 
că nu există şi altele. De exemplu, 
Reper 21 ar putea oferi expertiză pe 
responsabilitate socială. 

Care vor fi proiectele pilot?

Proiectul se desfăşoară în parteneriat 
cu Agenţia Naţională pentru Programe 
Comunitare în Domeniul Educaţiei şi 
Formării Profesionale (ANPCDEFP), care 
are deja ca beneficiari ONG-uri, prin 
programele Grundtvig. Noi ne adresăm 

în principal beneficiarilor agenţiei, dar 
nu numai. În categoria proiectelor pilot 
intră acele proiecte în stadiul incipient, 
realizate după criterii responsabile, atât 
timp cât finanţatorul şi resursele permit 
acest lucru, încercăm să exploatăm la 
maxim oportunitatea de a consilia nişte 
ONG-uri şi să le găsim pe acelea care 
sunt dispuse să colaboreze. Sperăm ca 
foarte multe ONG-uri să se identifice, 
să găsească modele bune de proiecte 
care să se aplice pe ce au făcut şi ei. 
Vrem să aplicăm grila de indicatori nu 
doar ONG-urilor, ci şi finanţatorilor. Să 
adaptăm indicatorii pentru formularele 
de înscriere Grundtvig, încât să gândeşti 
proiectul din această fază în principiile 
responsabilităţii sociale. 

Istoria CSR-ului începe în anii ’60, când 
apare pentru prima oară termenul, 
în America. Se considera că marile 
corporaţii, din cauza impactului lor, 
trebuie să își depășească obligaţiile 
legale și economice și să ajute 
la bunăstarea societăţii. Primele 
rapoarte pe CSR au apărut în anii 
’70-’80, în rapoartele anuale ale unor 
companii, în care era menţionată 
grija faţă de mediu, dar doar la nivel 
declarativ. Firmei Abt & Associates 
(SUA) i se atribuie primul efort de 
responsabilitate socială, în 1972, 
când a adăugat un raport pe mediu 
în declaraţia financiară anuală. În 
România, au existat preocupări 
filantropice ale companiilor private 
după ’89, care abia după 1998-1999 au 
fost denumite ca acţiuni de CSR, când 
conceptul a atins multinaţionalele 
românești. 
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Societal în oglindă
autor: Loredana Diaconescu

Reper 21 a adunat în reţeaua Societal 
peste 250 de ONG-uri din România, 
care au acceptat să introducă 
responsabilitatea socială în proiectele 
pe care le desfășoară sau urmează 
să le desfășoare. Printre acestea se 
numără asociaţia Teta, organizatoare a 
festivalului Ideo Ideis.

Festivalul de teatru Ideo Ideis face parte 
din reţeaua Societal din vara trecută. 
De atunci şi până acum au învăţat 
cum să aplice mai bine principiile 
responsabilităţii sociale. Ideo Ideis este 
un festival de teatru desfăşurat de şapte 
ani în Alexandria, un oraş care nu mai 
are teatru de 50 de ani şi cinematograf 
de vreo 15 ani. Proiectul a pornit din 
dorinţa unor puşti de liceu care nu 
aveau alternative culturale în oraş şi 
din ambiţia lor de a duce la bun sfârşit 
acestă idee, când toţi erau împotrivă. 
Andreea Borţun, unul dintre 
organizatorii festivalului ne-a povestit 
ce înseamnă pentru ei apartenenţa la 
reţeaua Societal. 

Responsabilitatea socială este prezentă 
în proiectul lor de ceva vreme, fără 
a purta neapărat această titulatură. 
În primul rând, tinerii implicaţi în 
organizarea festivalului o făceau şi o 
fac în continuare în mod voluntar. Ceea 
ce au învăţat de la Societal este că ar 
trebui să investească în instruirea şi 
dezvoltarea lor, să semneze protecţia 
muncii şi să asigure condiţii decente de 
lucru, aplicând astfel indicatorii sociali 
propuşi de Societal. Un alt aspect ar 
fi transparenţa finanţărilor, pe care 
tot timpul au fost atenţi să o asigure 
pentru a nu fi acuzaţi de apartenenţă 
politică, marcând astfel indicatorii pe 
guvernanţă. 

Poate cel mai important aspect, care 
ţine de responsabilitate socială, este 
că festivalul a fost creat de tinerii din 
comunitate, pentru alţi tineri şi pentru 
comunitate în sine. 

Împreună cu cei de la Societal au 
dezvoltat idei de reducere a energiei 
consumate în timpul spectacolelor din 
cadrul festivalului, sub forma panourilor 

fotovoltaice, dar momentan sunt în 
stadiul de tratative. Tot în colaborare 
cu Societal, au ajuns la concluzia că la 
ediţia de anul acesta vor face materiale 
din hârtie reciclată, sacoşe imprimate 
cu cerneluri biodegradabile, şi vor pune 
stickere în căminul de cazare pentru a 
atrage atenţia la consumul de apă. 

Acceptul comunităţii se vede în fiecare 
an prin participarea tinerilor din toate 
colţurile ţării, participarea comunităţii 
la spectacolele care au loc în cadrul 
festivalului, dar mai ales prin sprijinul 
pe care Primăria, Salvarea şi Pompierii îl 
acordă organizatorilor. 

La baza responsabilităţii sociale stă 
dezvoltarea durabilă. Dacă toţi actorii 
dintr-o societate şi-ar desfăşura 
activităţile cu grija responsabilităţii 
sociale în minte, atunci viitorul nu ar 
mai fi aşa sumbru. 

B U N E  P R A C T I C I
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FA P T  D I V E R S

Ce știu românii despre Natura 2000?

68% dintre români nu au auzit niciodată despre Natura 2000, 
se arată într-un studiu al Centrulului Naţional pentru Dezvoltare 
Durabilă, care a fost publicat pe 14 februarie 2012. Studiul 
„Atitudinile si percepţiile populaţiei faţă de siturile Natura 2000”, 
este realizat în cadrul proiectului InfoNatura2000 „Campanie 
naţională de conştientizare privind importanţa conservării 
Biodiversităţii prin Reţeaua Natura 2000 în România”. 
Link

Lupta împotriva paiului de plastic

Restaurantele, barurile şi hotelurile din Marea Britanie au început 
lupta împotriva paielor de plastic folosite în exces în această ţară. 
Cum comportamentul consumatorului este greu de schimbat, 
iniţiatorii au găsit un joc de cuvinte comic care atrage atenţia. 
Campania lor se numeşte „Straw Wars” şi este inspirată de 
celebrul film „Star Wars” (n.a: Războiul stelelor). 
Link

Fructe și legume asistate

Fructele şi legumele au şi ele viaţa lor pe raftul magazinelor, 
care depinde, în mare parte, de modul cum sunt ambalate. 
Pentru a le lungi viaţa şi pentru a evita risipa, două 
supermarket-uri din Marea Britanie fac probe cu nişte benzi 
menite să împiedice mucegaiul şi coacerea precoce. 
Link

Soluţii pentru ieșirea din criza economică

Agricultura eco câştigă teren în România. Suprafaţa destinată 
agriculturii ecologice a crescut în 2011 cu 13,3% faţă de 2010, 
reprezentând 2,25% din suprafaţa agricolă totală a României. 
Produsele ecologice merg către export, consumul la noi în ţară 
fiind de 1% din totalul alimentelor. 
Link

autor: Loredana Diaconescu

Fapt divers

Generatia „baby boom” devine „old people boom”

Oamenii din generaţia baby boom au ajuns la vârsta de pensionare, iar un sfert din populaţia Uniunii Europene are ca sursă de 
venit pensiile. Comisia Europeană a prezentat la Bruxelles  Cartea Albă referitoare la pensii adecvate, sigure şi viabile. 
Grija pentru pensiile de acum şi pentru cele ale generaţiilor viitoare vine şi în contextul Anului Îmbătrânirii Active şi al Solidarităţii 
între Generaţii, decretat în  2012.
Link
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http://infonatura2000.cndd.ro/documents/natura_2000_studiu_ianuarie_2012.pdf
http://www.guardian.co.uk/environment/2012/feb/01/london-restaurants-straw-wars
http://www.greenbiz.com/news/2012/02/10/uk-retailers-test-drive-greener-fruit-packaging-cut-food-waste?utm_source=GreenBuzz&utm_campaign=34653b54d5-GreenBuzz-2012-02-13&utm_medium=email
http://www.capital.ro/detalii-articole/stiri/romania-agricultura-ecologica-operatori-subventii-exporturi-161218.html
http://ec.europa.eu/romania/news/16022012_planuri_pensii_ro.htm
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